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correcció d’errades 36 .615, amb altra correcció d’errades, 
registre d’entrada 37.586. Senyories, comença la votació…, 
61 vots favorables que, sumats al 26, fan un total de 88 vots 
favorables . 7 en contra que, sumats als 3, fan un total de 10 
vots en contra, i 0 abstencions . Queda aprovada la proposta 
de creació d’una comissió d’investigació. (Aplaudiments)

Interpel·lació al conseller d’Educació, Cultura i Esport sobre 
la política general de la conselleria en matèria de suport a les 
activitats esportives en el medi natural, que formula el diputat Luis 
Martínez Fuentes (GP Popular) (RE número 36.923, BOCV 171)

El senyor president de les Corts Valencianes:

Senyories, passarem, seguidament, a la interpel·lació..., 
passarem seguidament al punt 10 de l’ordre del dia, que és la 
interpel·lació al conseller d’Educació, Cultura i Esport sobre 
la política general de la conselleria en matèria de suport 
a les activitats esportives en el medi natural, que formula 
l’il·lustre diputat Luis Martínez Fuentes, en nom del Grup 
Parlamentari Popular .

Senyories, escoltarem la substanciació de la interpel·lació i la 
intervenció de l’il·lustre diputat.

Quan vosté vullga, senyoria.

El senyor Martínez Fuentes:

Gràcies, president .

Bon dia, conseller . Ens veem novament, la setmana passada 
ja vam estar parlant vosté i jo d’un tema que, tant a vosté 
com a mi, em consta que ens agrada .

I la interpel·lació de hui era sobre el que estan patint els 
esports que es practiquen a l’àmbit natural, concretament a 
la muntanya. N’hi han més, també està l’àmbit aquàtic, però 
hui volia centrar-me en el tema de la muntanya.

Com li vaig dir la setmana passada, està clar que molts dels 
condicionants de la pràctica esportiva en el medi natural 
venen marcats per la normativa mediambiental de la conse-
lleria que dirigix la seua companya Mollà, la senyora Mollà. 
Però també és cert que vosté, com a conseller d’esports, 
com li vaig dir, alguna cosa ha de dir i alguna cosa s’ha de 
preocupar quan hi han problemes, i ha d’intentar mediar, 
com jo li demanava la setmana passada . Jo a vosté el que li 
demanava era mediació i diàleg .

Hui podríem parlar dels aspectes econòmics, de suport, de la 
seua conselleria a les federacions, als esdeveniments que es 
donen de muntanya, però a mi m’agradaria hui que centra-
rem el debat en dos problemes, dos, bàsicament . Per un 
costat..., són dos problemes, dues problemàtiques que m’han 
traslladat tant ajuntaments, federacions, clubs, associaci-
ons i també empreses de turisme actiu. Per un costat, tenim 
les prohibicions derivades dels projectes de decret que ha 

plantejat la conselleria d’agricultura i desenvolupament rural 
i, un altre tema, serà la tramitació, el que costa i la lentitud 
de les autoritzacions en l’organització de proves esportives 
que pateixen els organitzadors per a realitzar-les.

Començant per la primera qüestió, que és la de les prohibi-
cions, encara que vosté i la consellera Mollà neguen eixes 
prohibicions, perquè aixina ho han fet, no n’hi ha més que 
llegir les al·legacions que han presentat, per exemple, la 
federació d’esports de muntanya de la Comunitat Valenciana 
o associacions esportives per a veure que eixa norma-
tiva obri la porta a la prohibició total de l’activitat en certes 
zones, en zones determinades.

Vaja per davant, des del grup Parlamentari Popular creiem 
fermament que pot haver i deu haver eixe equilibri entre el 
que és gaudir i la conservació de la natura . I vaja també per 
davant el reconeiximent de la funció que fan tant senderis-
tes, escaladors, ciclistes, en definitiva, tota la gent que prac-
tica l’esport en el medi ambient perquè actuen, realment, 
com a agents mediambientals . Però el que no pot ser és que 
es culpabilitze a ells, als esportistes, del mal que es produïx 
en el medi natural i que se’ls tracte com a delinqüents, i 
agarre paraules que ells mateixos utilitzen.

I jo, després de vore els projectes de decret, llegia . . ., només 
vaig a llegir-li un paràgraf, que deia . . ., un projecte de decret 
d’una de les serres diu: «Las actividades y actuaciones que 
se indican en los apartados correspondientes de la norma de 
gestión deben considerarse incompatibles a los efectos de 
la presente norma y, por tanto, quedarían excluidas de cual-
quier posibilidad de autorización». És a dir, ja d’entrada eixe 
projecte el que diu és que hi ha certes activitats que van a 
ser prohibides .

Per tant, com li dia, s’imposa per damunt de l’aplicació de 
la norma, i ho dic perquè els decrets referits, que declaren 
no autoritzables el barranquisme o l’escalada en les serres 
del centre d’Alacant, es fan d’una manera irregular, tal com 
al·lega la federació d’esports de muntanya, i que afecta, 
concretament, 300 zones d’escalada i barranquisme. És un 
número important per a tindre-ho en compte.

I què fa vosté, la seua conselleria, el seu director gene-
ral? El que fan és el que han fet, i com dia vosté la setmana 
passada, negar-ho, no hi han tals prohibicions . Com li vaig 
dir, vosté ha de vetllar perquè puga practicar-se l’esport, 
preocupar-se en veure que la seua companya amb la seua 
normativa no passe com un elefant per cacharrería per 
damunt de federacions, d’ajuntaments, d’empreses d’esport 
actiu, perquè tots, en definitiva, tots han al·legat. Una part 
de raó tindran.

No pot prohibir-se sense realitzar els estudis científics d’ava-
luació de càrrega, que és important, i geolocalitzar les zones 
possibles afectades. Vostés, en esta normativa, primer prohi-
bixen i després ja vorem que fem. Ha de ser al revés, senyor 
Marzà, ha de defensar que primer s’han de fer els estudis 
i, com a resultat d’aquests, si cal fer restriccions en alguna 
zona determinada, que es facen. Ací crec que tots sabem 
que en algun moment s’haurà de fer algun tipus de restric-
ció. Una cosa són restriccions temporals i localitzades i una 
altra cosa són prohibicions totals com la que li acabe de 
llegir que diu ja el decret .
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No es poden fer eixes restriccions o eixes prohibicions per 
intuïció, primer els estudis, com li dia . I, com dia Carlos Ferri, 
el president de la FEMECV, el que no podem tindre és un 
model de parc santuari, perquè no aporta res ni als habitants 
de la zona ni tampoc als esportistes.

I vosté em dirà «ja hem constituït la mesa de diàleg». Mire, si 
parla vosté amb els que van ser cridats a eixa primera reunió, 
que jo denominaria preliminar, no tenen la idea que s’ha 
constituït, perquè allí no es va prendre cap tipus d’acord, 
ni quant a objectius que ha de tindre la taula, ni quant a 
problemàtiques, ni terminis, ni dates de pròximes reunions. 
No es va prendre eixe tipus de decisions. I he de dir-li també 
que, baix la nostra opinió, naix coixa, perquè també han 
d’estar presents associacions importants com pot ser IMBA, 
que vosté també coneix, o representants també de turisme 
actiu. I inclús li diria que algun representant més d’organitza-
dors de proves en el medi natural .

Per tant, conseller, això seria allò relatiu a les prohibicions, 
però també m’agradaria parlar de la següent qüestió que 
li dia, que era dels permisos . Els permisos afecten sobre-
tot a trail i mountain bike. És lògic que hagen d’haver permi-
sos, que s’haja de tramitar un permís. Complixen els orga-
nitzadors, però qui no complix és la Generalitat Valenciana. 
Perquè vosté sap que n’hi han vegades que vint-i-quatre 
hores abans d’una prova no s’ha contestat o inclús es nega . 
Què ocurrix? Doncs diguen vostés que és el que passa amb 
organitzadors, diguen què passa amb els corredors, diguen 
què passa amb els hostalers de les cases rurals que tenen 
les reserves, què passa amb els restaurants... Vull dir, cal fer 
alguna cosa .

I jo hui vull aportar-li també solucions, no vinc només a criti-
car, vinc a aportar-li solucions . I jo li diria que una solució 
que s’ha de donar és donar una resposta mínima 15 dies 
abans. Una altra solució..., 15 dies abans de la realització de 
la prova, perquè hi haja temps de fer algun tipus de modi-
ficació. Una altra solució seria fer una declaració responsa-
ble . N’hi han, mire, de Castelló només hi havia, en 2019, 110 
proves d’este estil, el 90 % eren repetitives de circuits. Per 
tant, amb una declaració responsable podria agilitzar-se.

Però vaig a dir-li més, vaig a posar-li un exemple també 
que s’hauria de fer algun tipus de tramitació especial per a 
esdeveniments que siguen estratègics, li ho dic . . ., campio-
nats d’Espanya, campionats del món. I li ho dic per un cas 
que vosté coneix. Vosté va estar en la presentació de la 
Mediterranean Epic . 24 hores abans es feia la presenta-
ció, vosté estava en eixa presentació. I en eixe moment, 24 
hores abans d’una prova que té una repercussió mundial, 
perquè vosté sap que esta té un caràcter mundial, la 
Generalitat encara no havia donat la seua autorització. No 
podem estar aixina. Per tant, crec que s’hauria de fer també 
una tramitació especial .

Per tant, senyor Marzà, i amb açò ja acabe esta primera 
intervenció, aplique’s . Treball té, i molts i milers de persones 
depenen de les decisions i solucions que han d’adoptar-se 
des del seu departament. Deixen d’un costat la persecució 
als esportistes, que es com se senten ells amb estos decrets, 
i apliquen solucions, per favor .

Moltes gràcies . (Aplaudiments)

(Ocupa la presidència la vicepresidenta primera de les Corts 
Valencianes, senyora María José Salvador Rubert)

La senyora vicepresidenta primera de les Corts Valencianes:

Gràcies, senyoria.

Té la paraula l’honorable conseller d’Educació, Cultura i 
Esport per a respondre aquesta interpel·lació.

Els avance que hem rebut en estos moments la Mesa una 
sol·licitud, per malaltia sobrevinguda, d’ajornament de la 
interpel·lació número 12. La vicepresidenta, crec que per 
motius obvis, ha sol·licitat absentar-se del que queda de 
sessió plenària. I, per tant, el punt 12, la interpel·lació a la 
vicepresidenta del Grup Parlamentari Vox, l’ajornarem per a 
la pròxima sessió plenària.

Té la paraula l’honorable conseller per a donar resposta a la 
interpel·lació.

El senyor conseller d’Educació, Cultura i Esport:

Gràcies . . .

La senyora vicepresidenta primera de les Corts Valencianes:

Quan vullga, senyoria.

El senyor conseller d’Educació, Cultura i Esport:

Gràcies, senyora presidenta.

Gràcies, senyor diputat.

Va interpel·lar sobre la mateixa qüestió el seu grup a la 
consellera Mollà, que ens acompanya, precisament, també 
ací. Em va fer una pregunta oral en aquest sentit...

La senyora vicepresidenta primera de les Corts Valencianes:

Silenci, senyories, per favor.

El senyor conseller d’Educació, Cultura i Esport:

...la setmana passada. Hui substanciem aquesta interpel·lació 
que, per cert, la va registrar abans que li contestara la 
pregunta, és a dir, que ja li donava igual el que li anava a 
contestar, perquè anava a fer-me igualment la interpel·lació. 
I lluny de dir-li que no m’agrada que faça això, li vaig a dir 
que m’agrada . Perquè no només m’agrada, sinó que compar-
tisc plenament i compartim plenament el que és el fons de 
la qüestió.



Número 78  ¦  17-06-2021 Pàg. 4086

Si la pregunta és a un conseller d’esports i, a més a més, 
practicant d’esports en el medi natural, si volem que hi haja 
activitat física i esport en el medi natural, és evident, sí. 
Totes i tots ho volem . I quanta més millor, i que siga sempre 
compatible amb la preservació del medi ambient i, per tant, 
que ajude a vetllar per la sostenibilitat del nostre terri-
tori. I així és com ho fan la immensa majoria dels esportis-
tes, la immensa majoria de les persones que fan activitat 
física en el medi natural. I així és com es viu i així és com es 
vol fer per part del govern de la Generalitat Valenciana, de 
forma transversal, tant pel que fa a esports . . ., i evidentment, 
vosté em diu «medie, treballe». No fem altra cosa més que 
treballar i mediar i ajudar, però és que, a més a més, és fàcil 
mediar quan es compartix l’objectiu amb la resta de departa-
ments de la Generalitat .

I, en eixe sentit sí que m’agradaria matisar-li algunes qües-
tions a què vosté ha fet referència, que dins d’eixe respecte 
que li tinc a la seua posició i a la seua persona, evidentment, 
em sobten un poc, en tant que repetir diverses vegades que 
n’hi han noves prohibicions no implica que siga això cert. No 
és que n’hi hagen noves prohibicions, sinó que simplement 
es continua desenvolupant una normativa que, per cert, 
feta pel Partit Popular, anava, fins i tot, més enllà del que 
ara s’està proposant . Que anava més enllà del que ara s’està 
proposant .

I això és el que ara es veu, precisament, en eixe procés 
d’exposició pública, en què és ara el moment de poder fer 
eixes apreciacions que vosté diu que han fet les diferents 
federacions, i em consta, ens consta, perquè hem parlat 
amb elles, precisament, perquè treballem contínuament per 
a millorar els processos i millorar la normativa. Una norma-
tiva, entre altres, que es basa en la llei forestal del 1993, en 
el Decret 179/2004, i ahí ja es preveuen eixes restriccions. 
En el decret del 2004, en concret en els articles 8 i 11. De 
fet, van més enllà i incompatibilitzen de forma generalitzada, 
i, en este cas, el que es vol és flexibilitzar.

Mire, en eixe sentit, este govern el que ha fet és que hi haja 
cada vegada més activitat i que hi haja cada vegada més acom-
panyament als esportistes. Si no, vosté pot anar, precisament, 
al que correspon directament a la competència de la conselle-
ria amb competències en esport, la nostra conselleria, i mirar 
el pressupost de la conselleria d’esport, si ha augmentat o ha 
disminuït. Ha augmentat, el doble. Si l’acompanyament als 
esportistes que fan activitat en el medi natural és menor o 
major, i és molt major. Pot parlar amb els mateixos esportistes i 
vore si s’està fent acompanyament o no.

Per cert, no m’ho escoltarà dir moltes vegades perquè sap 
que no m’agrada això, però a vegades cal posar-ho damunt 
la taula. Malgrat que hem de destinar el 20 % del nostre 
pressupost, quasi set milions d’euros, a compromisos adqui-
rits per governs del seu partit i que no havien pagat. Més 
del 20 % ens toca dedicar a això, i encara així destinem més 
recursos per a acompanyar els nostres esportistes i per a 
seguir fent més activitat.

Es fa més activitat en medi natural o menys? Se’n fa més. 
Es fan més esdeveniments ara o menys en activitats en el 
medi natural? Se’n fan més. Tenen més suport o menys per 
part de la Generalitat? En tenen més, només cal vore les 
línies d’ajudes que n’hi han ara i les que n’hi havien abans . 
No n’hi havien, ja li ho dic. En eixe sentit, no n’hi havien, 

per a esdeveniments que es realitzen en el medi natural i 
que tenen repercussió internacional. Vosté n’ha dit un, la 
Mediterranean Epic, efectivament, estàvem allí i seguirem 
estant, perquè és una de les apostes estratègiques .

I ahí ara li contestaré algunes de les qüestions que ha fet en 
mesura de proposta més que de crítica, que les compartisc i, 
per tant, vaja per davant que aquelles que han sigut propos-
tes li les compre totes perquè treballem en el mateix sentit, i 
ara li les diré .

Totes les activitats que estem realitzant de mesures estra-
tègiques seguixen endavant, en activitats en medi natu-
ral . Parlem de la Mediterranean Epic, però parlem també 
d’esdeveniments, per exemple, i de premis d’orientació que 
entren en els rànquings mundials; de triatló, que deia vosté; 
en activitats nàutiques també, de vela, que també segui-
xen endavant... Per tant, és la major aposta que hi ha hagut 
fins ara d’un govern de la Generalitat per a compatibilitzar 
l’activitat física amb la preservació del medi natural, i és això 
el que volem .

Respecte a la normativa i, en concret..., ens hem reunit 
amb totes les federacions, la de ciclisme, la de triatló, la 
d’orientació, la de muntanya, la d’espeleologia, la d’atletisme, 
la de moto nàutica, la d’esports de muntanya i escalada; 
amb el director general d’esport, amb el director de medi 
natural, amb el director de turisme també, com vosté deia 
d’incorporar-lo. Sí, efectivament, també ha d’estar turisme, 
perquè és una qüestió transversal i hem d’estar. I no només 
hem començat a treballar en eixa mesa conjunta, sinó que 
ens vam marcar un treball molt concret, que és, precisa-
ment..., i ambiciós, que és revisar tota la normativa. No 
només anar a un decret o a un altre, sinó revisar tota la 
normativa precisament per a facilitar que es puga compatibi-
litzar, per a flexibilitzar-la i per a fer-ho més fàcil.

I per a facilitar també, en eixa segona qüestió que vosté 
em posava damunt la taula i que no estava en la primera 
pregunta, que no estava prevista en la pregunta, que és 
facilitar de quina manera podem avançar en els permisos. 
Cosa que, com sap perfectament, tant una normativa com, 
és la de la limitació o no limitació respecte a la compatibi-
litat d’activitats físiques en el medi natural, com les auto-
ritzacions, que no depenen directament de la conselle-
ria d’esports, però sí que estem sempre mediant, ajudant, 
facilitant .

En eixe sentit, sí que precisament un dels punts que plan-
teja l’actual proposta de normativa facilitaria eixes autoritza-
cions, que és, precisament, la creació dels itineraris homolo-
gats ja i que siguen compatibles, és una de les qüestions que 
s’està treballant per part de la conselleria de medi ambient . 
Que ja n’hi hagen uns itineraris que siguen compatibles i, 
per tant, tot allò que siga passar per eixos itineraris, al ser 
compatible, que es puga realitzar i, per tant, que facilite 
també eixes autoritzacions.

A més a més, crec que és important posar-ho damunt 
la taula. La normativa, com deia abans, que hi havia fins 
ara feia incompatible determinades qüestions de forma 
automàtica. Ara el que es diu és que estarà permés amb 
caràcter general i el que serà incompatible serà en determi-
nats moments, en determinats usos, en determinades qües-
tions. Per exemple, en l’escalada. No serà incompatible tot, 
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sinó que en aquells moments en què hi ha una nidificació 
d’una au determinada en un espai concret que és neces-
sari preservar, doncs donar-li eixa incompatibilitat, com és 
natural i com volem les persones que escalem . Com volem . 
Perquè no volem estar fent la mà a un animalet que està allí 
nidificant en eixe moment.

Pel que fa al senderisme, per exemple, es posa com a 
compatible també amb caràcter general, el que passa que 
diu que en grups de més de trenta, cosa que ja ho posava 
en la normativa anterior, s’han de fer unes determinades 
qüestions.

O en ciclisme, li llig el text que hi havia del govern del Partit 
Popular, del seu partit. Deia que «en senders i itineraris 
naturals que discorren fora de carreteres o pistes només 
estarà permés el trànsit a peu». Només. És a dir, ciclisme 
res . Quina és la proposta que s’està ara fent? La proposta 
que n’hi ha damunt la taula és que a les sendes que discor-
ren dins del parc natural es reconeix la pràctica de ciclisme. 
Per tant, es va un pas més enllà, es flexibilitza més, es reco-
neix en aquells itineraris definits al catàleg. És a dir, definim 
uns itineraris, determinem que això és compatible i ajudem a 
que es puga fer .

Per tant, amb les propostes que m’ha fet, seguim, entre 
altres coses perquè ja ho estem fent . No només per a faci-
litar i perquè hi haja més activitat, sinó perquè siga més 
compatible.

Amb aquelles crítiques que fa de forma un poc més vehe-
ment, tot i que el seu caràcter no té eixa vehemència –i li 
ho agraïsc–, doncs és evident que ja li hem dit que el que 
es busca és precisament poder flexibilitzar, poder compa-
tibilitzar i els fets són els fets. N’hi ha més activitat a l’aire 
lliure, més activitat física i el que volem és que siga, evident-
ment, responsable i sostenible amb el medi ambient . I en 
eixe camí ens trobarem, com no pot ser d’una altra manera. 
(Aplaudiments)

La senyora vicepresidenta primera de les Corts Valencianes:

Gràcies, senyoria.

Per a exercir torn de rèplica a aquesta interpel·lació, té la 
paraula l’il·lustre diputat Luis Martínez, en representació del 
Grup Parlamentari Popular .

Quan vosté vullga, senyoria.

El senyor Martínez Fuentes:

Intentaré no perdre’m .

Està clar que vosté i jo tenim alguns interessos comuns, i 
vosté i jo ens coneixem fa temps, sabem del nostre amor 
per l’esport, però sí que tenim algunes visions diferents . I jo 
li diré .

Mire, dia «és que vosté va presentar una pregunta, va 
presentar una interpel·lació...» Mire, quan hi ha una 

problemàtica i n’hi ha un sector, el que fem és presentar 
totes les iniciatives que podem, i tenim eixa llibertat perquè 
tampoc sabem quines van a tramitar-se abans o després . En 
qualsevol cas, és un tema que a nosaltres, com a grup, ens 
preocupava, i és aixina.

Mire, vosté em parlava de les limitacions i em parlava d’es-
ports . Jo li he llegit només un paràgraf per no llegir tots els 
esborranys de decret, que són de seixanta pàgines i escaig 
i ve detallada cada una de les zones, però no m’ha parlat 
ni del barranquisme ni de l’escalada, que és el que jo li 
estava dient . El barranquisme i l’escalada, en esta proposta 
de decret, diu: «Las actividades y actuaciones que se indi-
can en los apartados correspondientes de la norma de 
gestión deben considerarse incompatibles a los efectos de 
la presente norma y, por tanto, quedarán excluidas de cual-
quier posibilidad de autorización». És a dir, jo no sé això el 
que vol dir, però jo entenc que és una prohibició total . Total .

Per tant, en l’esborrany ja es diu que eixos no van a prac-
ticar-se, zona a i zona b de la serra, si no recorde mal, del 
decret de serra central . Bé . . .

La senyora vicepresidenta primera de les Corts Valencianes:

Senyories, per favor.

El senyor Martínez Fuentes:

En qualsevol cas. I, després, si parlem de normatives, ací 
podem parlar de normativa. I una és esta, que parla de 
prohibicions, i la que vosté fa referència, del 2004, que vosté 
parlava de l’article 11 i també pot parlar de l’article 4, dels 
usos permesos. «A més de la seua utilització pels agropecu-
aris i forestals, es considera compatible amb l’ús excursio-
nista i muntanyenc dels senders, l’activitat eqüestre i altres 
formes de desplaçaments no motoritzats».

Efectivament, parlem de normatives. És a dir, n’hi ha una 
normativa del 2004 que parla de compatibilitat i n’hi hauran 
restriccions quan aixina, com vosté dia, i aixina ho diu l’arti-
cle 11, que poden haver..., i parla de «puede haber restriccio-
nes (inintel·ligible)  . . .

La senyora vicepresidenta primera de les Corts Valencianes:

Senyories, per favor, pregue silenci.

El senyor Martínez Fuentes:

...temporal», és a dir, que és el que diem, no d’una prohibició, 
com es diu ací, que seria total. Bé, eixa és la diferència de 
criteri, compatibilitat davant de prohibicions. Eixa és una de 
les qüestions que volia dir-li.

Em parlava vosté també del recolzament econòmic. 
Lògicament, vosté des del 2015 a ara té 8 .000 milions més 
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d’euros dels que tenia el Partit Popular en una situació de 
crisi que no vaig a contar-li . Lògicament, només faltaria que 
no el recolzara aixina.

I respecte al que dia de la mesa . . . respecte de la mesa jo li 
recorde que n’hi han associacions de turisme actiu, i espere 
que aixina ho recolze quan presentem la moció subsegüent, 
que estiguen integrades dins d’eixa mesa que, torne a repe-
tir, no està en funcionament, no està constituïda. Va haver 
una reunió preliminar i jo des d’ací, torne a repetir, advoque 
perquè hi haja gent com empreses de turisme actiu i, per un 
altre costat també, associacions representatives, jo li he dit 
IMBA, poden haver altres, però poden ser eixes també. Des 
d’ací li ho dic .

I també un tema d’una normativa. Mire, quan parlem de 
normativa, i crec que l’ha anomenat vosté, del ciclisme, dels 
ciclistes, en el 2014 el Partit Popular va ser el que va modi-
ficar la normativa perquè en les zones d’amortiment dels 
parcs naturals pogueren circular les bicicletes i vostés, en la 
llei d’acompanyament del 2016, se la van carregar. Per tant, 
si parlem de normatives, parlem de totes i qui és el que ha 
restringit i qui és el que no .

Però ja acabe, acabe, senyor conseller. Vosté ha manifestat 
en la seua intervenció que coincidix en algunes de les qües-
tions, sobretot en el tema d’autoritzacions que jo li he plan-
tejat . Espere que quan presentem nosaltres la moció subse-
güent siga recolzada i eixes propostes que jo li he fet, i que 
pareix ser que vosté també està d’acord, siguen recolza-
des pel Botànic. D’ella depenen moltíssima gent, milers de 
persones, tant en l’àmbit esportiu com en l’àmbit econò-
mic de moltes persones, molts ajuntaments, moltes empre-
ses de turisme actiu que depenen d’eixos treballs. Aixina 
que eixa normativa o eixes modificacions ajudarien a sobre-
viure a tots i espere que siguen aprovades. Si no les aproven, 
jo he de dir-li..., tenim esperança de govern, som un partit 
de govern, i quan governe el Partit Popular no dubte que les 
ficarem en marxa.

¡Ah!, i abans d’anar-me, soc una persona que m’agrada 
complir la paraula . L’altre dia vaig quedar que li donaria una 
camiseta, quan me’n vaig anar, al tornar, vosté ja no estava . 
I he de complir també amb IMBA, que va ser qui em va dir 
que li la donara. Aixina que quan acabe la intervenció li 
donaré la camiseta perquè és un deute que tinc amb vosté.

Gràcies . (Aplaudiments)

La senyora vicepresidenta primera de les Corts Valencianes:

Molt bé. Gràcies, senyoria.

Per a exercir torn de rèplica, té la paraula l’honorable 
conseller .

Quan vullga .

El senyor conseller d’Educació, Cultura i Esport:

Gràcies, senyora presidenta.

Gràcies, senyor diputat.

Primer que res, vosté ha dit una cosa que és bastant clau . 
M’ha ensenyat un document i diu «en l’esborrany de decret 
diu que...» Bé, i jo li estic llegint decrets seus i vosté m’està 
parlant d’un esborrany, que precisament ara està en expo-
sició pública i està en negociació i està en parlament per a 
poder-se modificar, per a poder-se treballar conjuntament, 
amb eixos compromisos adquirits per part de tant la conse-
llera Mollà en la seua interpel·lació ací...

La senyora vicepresidenta primera de les Corts Valencianes:

Senyories, per favor. Un moment, senyor conseller.

Senyora Díaz, la interpel·lació és entre el senyor Martínez 
i l’honorable conseller. Faça el favor de mantindre silenci, 
perquè la interpel·lació s’està produint entre el conseller 
d’educació i el portaveu d’educació i cultura del seu grup 
parlamentari. Aixina, que per favor, pregue silenci.

El senyor conseller d’Educació, Cultura i Esport:

Gràcies .

La senyora vicepresidenta primera de les Corts Valencianes:

Quan vullga, senyoria.

El senyor conseller d’Educació, Cultura i Esport:

Segona qüestió. Tant..., li ho vaig dir en la primera pregunta, 
li ho he dit en la interpel·lació, li ho torne a dir. Ha preguntat 
per l’escalada i el que es proposa i el que es considera és que 
en determinants moments i en zones d’especial sensibilitat 
es puga fer eixa incompatibilitat. I això és la voluntat que hi 
ha manifestada i, per tant, és el que hem de treballar perquè 
així siga, perquè es evident que s’ha de fer segons com nidi-
fiquen les aus en cada moment. I això canvia cada any i s’ha 
de fer d’acord amb el que els tècnics ens diuen . Precisament 
una qüestió que no s’establia en la normativa que hi havia 
del govern anterior, que posava que n’hi hauran limitacions 
que s’establiran d’ofici, directament. Que s’establiran direc-
tament d’ofici i que directament determinaran incompatibili-
tats de forma generalitzada.

Dit això, quedar-nos repetint sempre el mateix no solucio-
narem res . Per tant, si el que es vol realment és que hi haja 
més activitat física a l’aire lliure que siga compatible, ho hem 
de fer, però que siga compatible de veritat, i que preserve de 
veritat el medi ambient .

Vosté em deia que els esportistes no són delinqüents, clar 
que no. Clar que no. Clar que no. De fet, són els primers 
defensors del medi ambient, i els que ho fan i practiquem 
bé ho som, els primers defensors del medi ambient . També 
sap vosté que n’hi ha determinats usos, que ara mateix han 
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començat a haver de persones que habitualment no anaven 
a la muntanya i que no eren practicants habituals, que no 
són els mateixos que els que sí han practicat sempre. De fet, 
les pròpies federacions ho estan dient . Just ahir, despús-ahir, 
eixia un comunicat de la federació d’esports de muntanya i 
de la de ciclisme, que ells mateixos dien «hem de contribuir 
a sensibilitzar molt més les persones que van a la muntanya 
perquè estan havent alguns comportaments que no són 
adequats». Ells mateixos ho diuen, mire si estem en contacte 
amb ells o no que ho compartim plenament.

Per tant, hem de treballar en els dos sentits, en la compatibi-
litat, la compatibilització, la flexibilització i, evidentment, un 
bon ús dels espais naturals perquè hi haja una sostenibilitat 
adequada, perquè el nostre medi natural estiga ben protegit. 
Perquè, al final, els que ens estimem fer activitat física en el 
medi natural el que volem, precisament, és preservar-lo i que 
pugam seguir gaudint d’eixe medi natural i no en detriment 
del medi natural .

Per tant, hem de trobar eixe punt, i eixa és la voluntat i eixe 
és el treball que volem. Si el que volem és polititzar o parti·
ditzar l’activitat física en el medi natural no em trobarà, i 
ja sé que vosté tampoc; per tant, treballem-ho. Si és veri-
tat que sí, no hi ha ningun problema en treballar eixa moció 
subsegüent de la qual vosté feia referència per a vore real-
ment quins són els punts .

Ja li deia també amb anterioritat que precisament este és 
el govern que més està ajudant a que hi haja eixa activi-
tat, no només de forma puntual en els esdeveniments . . ., 
pot preguntar-li a qualsevol organitzador dels esdeveni-
ments, crec que en coneix a molts, a quines hores i en quins 
moments telefonen al conseller per a dir-me «estem patint, 
ací no sabem si n’hi ha autorització o no, a vore com podem 
ajudar...» Vull dir, sap perfectament com estem sempre 
damunt de cadascuna d’estes qüestions.

Però, a més a més, anem a allò estructural i anem a allò que 
ajuda realment a fer més activitat en el medi natural, com 
les inversions, per exemple, en les escoles en la mar, que ara 
mateix estem procurant perquè hi hagen més persones que 
vagen als esports nàutics, que en l’any 2015, abans que arri-
bàrem al govern, s’invertien 67.000 euros, i que només entre 
l’any passat i enguany destinàrem 1.200.000 euros. Per tant, 
mire si estem fent o no per l’activitat en el medi natural.

O, per exemple, en eixa rehabilitació del refugi escola de Sant 
Joan de Penyagolosa, que he d’agrair precisament a la conse-
llera Mireia Mollà, de medi ambient, que va vore que era una 
oportunitat per a eixa compatibilitat dels usos que diem abans 
en el medi natural i va cedir eixe espai, que abans era de medi 
ambient, perquè fora a les Corts i poguérem fer un refugi 
escola, i que precisament puguem avançar no només en una 
bona pràctica esportiva i respectuosa amb el medi ambient, 
sinó també ajudant a evitar el despoblament, ajudant també a 
sensilibilitzar sobre el medi ambient. I ahí ens trobarà sempre: 
ajudar a sensibilitzar contra les agressions al medi ambient, a 
fomentar la pràctica esportiva i ajudar que el nostre entorn es 
desenvolupe econòmicament i fixe població. Tots eixos són 
atributs que ajuden a l’esport i el medi natural . Treballem-los, 
fent-los possible i compatibilitzem els usos.

Eixa és la voluntat i, evidentment, sempre trobarà un conseller 
d’esport volent que hi haja més activitat i que siga compatible.

I la samarreta sí que m’agradaria que me la donara, perquè me va 
escriure precisament la persona que li la donà, dient-me: «No te 
la donà». Per tant, que me la done i aixina me la podré posar.

Gràcies . (Aplaudiments)

La senyora vicepresidenta primera de les Corts Valencianes:

Gràcies, senyoria.

Queda clarificada la qüestió de la samarreta.

Interpel·lació a la consellera d’Agricultura, Desenvolupament 
Rural, Emergència Climàtica i Transició Ecològica, senyora 
Mireia Mollà Herrera sobre la política general de la conselleria 
relativa al sector pesquer valencià, que formula el diputat 
Eduardo del Pozo Querol, del Grup Parlamentari Ciudadanos 
(RE número 37.203, BOCV 173)

La senyora vicepresidenta primera de les Corts Valencianes:

Passem al punt 11... Va a fer el diputat entrega. 
(Aplaudiments) Punt 11, interpel·lació a la consellera 
d’Agricultura, Desenvolupament Rural, Emergència Climàtica 
i Transició Ecològica sobre la política general de la conselle-
ria relativa al sector pesquer valencià, que formula el diputat 
Eduardo del Pozo, del Grup Parlamentari Ciudadanos.

Té la paraula l’il·lustre diputat per a presentar la interpel·lació 
esmentada .

Quan vullga, senyoria.

El senyor Del Pozo Querol:

Gracias, señora presidenta .

Señora consellera, en Ciudadanos estamos muy preocupados 
por la situación del sector pesquero valenciano, porque ellos 
mismos nos trasladan que o cambian las cosas o creen que 
el sector desaparecerá .

Y con estas palabras, entenderá que los quedemos sorpren-
didos cuando hablamos de un sector que tiene un enorme 
arraigo en las poblaciones costeras de la Comunidad 
Valenciana. Un sector que nos proporciona un complemento 
de calidad a la oferta turística. Un sector que nos propor-
ciona alimentos de calidad a todos los ciudadanos . Por tanto, 
nos preocupa mucho esta situación de un sector que, además, 
dependen 8 .000 familias, que genera un volumen de negocio 
en lonja en torno a ochenta y cinco millones de euros y el cual 
realiza capturas de casi veinte millones de toneladas anuales.

Por tanto, hemos hablado con pescadores, hemos hablado 
con las cofradías de la Comunidad Valenciana y están hundi-
dos, señora consellera . Están hundidos anímicamente .


